
Праблемы амаль ва 
ўсіх відах сПорту

Такую карціну можна было 
ўявіць сабе пасля сумеснага 
пасяджэння калегіі Міністэр-
ства спорту і Нацыянальнага 
алімпійскага камітэта, што 
адбылося 5 верасня. На ім раз-
глядаліся вынікі беларускай 
каманды на Гульнях-2012 у 

Лондане. Кароткі вердыкт — 
правал.

12 медалёў замест заплана-
ваных 25-ці сапраўды выгля-
даюць як фіяска. Шмат гадоў 
улады сцвярджалі, што іх на-
маганнямі Беларусь ператва-
рылася ледзь ці не ў самую 
спартовую дзяржаву на све-
це. І раптам гэтая рэпутацыя 
абрынулася — пасля таго, як 
сёлета быў атрыманы найгор-
шы за ўсю гісторыю вынік на 

Алімпіядзе.
Натуральна, адразу па-

чаліся пошукі “стрэлачнікаў”. 
Міністр спорту Алег Качан дзе-
ля праформы адзначыў, што 
падзяляе адказнасць, і адра-
зу перайшоў да “сапраўдных 
віноўнікаў”. Чыноўнік заявіў, 

што праблемы існуюць пра-
ктычна ва ўсіх відах спорту. 
Сітуацыю ў спартыўнай гімна-
стыцы ён наогул назваў “наци-
ональным позором”.

— Мы обманули президен-
та. Я ему обещал медали, — 
падсумаваў Качан.

Па выніках пасяджэння вы-
рашана разгледзець пытанне 
пра замену кіраўніцтва васьмі 
федэрацый:

— лёгкай атлетыкі (кіраўнік 

— намеснік старшыні Саве-
та Рэспублікі Нацыянальнага 
сходу Уладзімір Патупчык);

— акадэмічнага веславан-
ня (былы міністр спорту Аляк-
сандр Грыгараў);

— веласпорту (дырэктар 
аўстрыйскай кампаніі АТЕС 
Holding, якая кантралюе “Ма-
тавела», Аляксандр Мураўёў);

— плавання (міністр жыл-
лёва-камунальнай гаспадаркі 
Уладзімір Белахвостаў);

— пяцібор’я (намеснік 
кіраўніка прадстаўніцтва Пар-
ламенцкага сходу саюза Бела-
русі і Расіі Аляксандр Шалюта);

— фехтавання (чэмпіён 
Алімпіяды-1988 Аляксандр Ра-
манькоў);

— сінхроннага плавання 
(дырэктар Мінскай гарадской 
спецыялізаванай дзіцяча-
юнацкай школы алімпійскага 
рэзерву па сінхронным пла-
ванні Людміла Сянько);

— дзюдо (міністр энергеты-
кі Аляксандр Азярэц).
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Падтрымка беларусі  
з боку расіі сёлета ўжо 
перавысіла 6 млрд 
даляраў зШа, паведаміў 
старшы дарадца па-
сольства расіі валерый 
бандарэнка, падамляе 
радыё свабода..

«Толькі сёлета Беларусь, 
за кошт істотна зніжаных 
цэнаў на газ, бесперашкод-
ных паставак нафтапра-
дуктаў і стварэння іншых 
спрыяльных умоваў, ужо 
атрымала дадаткова больш 
за 6 мільярдаў даляраў», — 
заявіў Валеры Бандарэнка ў 
інтэрв’ю Інтэрфаксу.

Дыпламат не бачыць 
падставаў для ўзнікнення 
якіхсьці новых сур’ёзных су-
пярэчнасцяў у расійска-бе-
ларускіх стасунках.

«Хай не цешаць сябе 
ілюзіямі тыя, хто б гэтага жа-
даў», — адзначыў Бандарэн-
ка.

«У двухбаковых адносінах 
не бывае заўсёды ўсё гладка 
і раўназначна. Мы — дзве 
незалежныя суверэнныя 
дзяржавы, у кожнай свае ін-
тарэсы, прынцыпы, законы», 
— кажа Бандарэнка.

Гаворачы пра двухбако-
выя стасункі, старшы да-
радца дадаў: «Можа, часам 
у гэты працэс умешваюцца 
эмоцыі. Але, тым ня менш, 
праблемы не заганяюцца ў 
тупік, а знаходзяць сваё ла-
гічнае развязанне».

 НАВIНА

 
валютны

КоШыК
стар. 5 

Заканчэнне  на  стар. 3

БЕЛАРУСКАЯ ГАЗЕТА
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6 млрд  
долараў  

у 2012 годзе 
ад расіі 

“свЯдома дрэННыЯ” 
  выНікі Нашых 
  алімПійцаў

каб аформіць падпіску “Тут і цяпер”, трэба адправіць смс са сваім адрасам  
на нумар 8 10 370 61 770 680 

“і паколькі, як адзначыў сам Качан, праблемы 
існуюць практычна ва ўсіх відах спорту, то размова 

павінна весціся не столькі пра недахопы канкрэтных 
выканаўцаў, колькі пра заганы сістэмы”.

з будынка міністэрства 
спорту выйшаў чалавек у 
лахманах і павалокся па 
вуліцы Кірава на Галгофу 
(К.маркса, 38). на шыі ў 
яго вісела шыльдачка: “я 
обманул президента”…

І медаль адабраны, і перспектывы на будучыя Алімпіяды цьмяныя
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ЗміцЕР ЛУпАч, жУРНАЛіСТ 
(ГЛыБоКАЕ): 

“не ўсё таК дрэнна”.
– Знешне ўлады на гэты раз 

падышлі да справы нядрэнна: тратуары ўпарадкавалі, зрабілі 
прыгожую ўзбярэжную, устанавілі новы фантан, паставілі восем 
бюстаў, у тым ліку Ластоўскаму, Драздовічу, Буйніцкаму; шыль-
ду Дуж-Душэўскаму ўсталявалі. Гэта можа прывабіць беларускіх 
турыстаў.

Але зрабілі і дрэннае. Напрыклад, знеслі стары млын за ча-
тыры дні да свята. Не спадабалася мне і тое, што ў гістарычным 
цэнтры засталіся савецкія назвы вуліц. Я неяк збіраў подпісы 
за вяртанне гістарычнай тапанімікі, але дапамогі ад “верты-
калі” не дачакаўся. Адказ быў такі: на гэта няма грошай. Але 
колькі грошай яны “ўсадзілі” толькі на адну тратуарную плітку! 
Каля мільёна долараў каштавала рэканструкцыя ўнівермага. 
Маглі б і на вяртанне беларускай тапанімікі сродкі адшукаць…

ЛіЛіЯ КоБЗіК, ГАЛоўНы РэдАКТАР ГАЗЕТы “ТУРыЗм і 
АдпАчыНАК”:

 “дзяржава не Павінна ўмеШвацца ў турызм”.
– Глыбокае і не вымагала ніякіх пэўных адміністрацыйных за-

хадаў для таго, каб нечым стаць. Яно само па сабе з’яўляецца 
турыстычным прывабным пунктам. Гэта месца, дзе спалучылася 
многае: храмы, гісторыя, імёны, ландшафт. Тое ж Кагальнае во-
зера… Калі казаць пра інфраструктуру, якая расквітнела пасля 
Дня пісьменства, дык гэта не залежыць ад нейкіх разавых заха-
даў. Там жа не з’явіўся нейкі турыстычны квартал, з пэўнай лагі-
стыкай  руху турыстаў , калі турыстычныя аб’екты нібы звязаны 
ў ланцужок: нацыянальныя рэстарацыі, сувенірныя крамкі, ло-
дачныя станцыі… Такой мэты не ставілася. Там нешта зроблена 
кропкава і не заўсёды ўдала. Напрыклад, новы фантан вельмі 
нязграбны. І тое, што паміж храмамі выбудавалі такое, проста га-
ньба. Беларускай нацыянальнай кухні як такой у Глыбокім няма, 
а без кухні няма турызму. Няма і месца, дзе можна прыстойна 

правесці час.
Канечне, пэўнае кола люд-

зей, гатовых ехаць дзеля пом-
ніка Ластоўскаму, можна за-
маніць у Глыбокае. Але наўрад 
ці гэта будзе матывацыяй для 
натоўпу турыстаў. 

Увогуле, у такую справу, як 
турызм, дзяржава не павінна 
ўмешвацца.

АНТоН АСТАпоВіч, 
СТАРшыНЯ БЕЛАРУСКАГА 
доБРААхВоТНАГА 
ТАВАРыСТВА АхоВы 
помНіКАў ГіСТоРыі і 
КУЛьТУРы: 

“стыль “аГраГламур”  
  не Пройдзе”.

– Зараз Глыбокае – гэта трывіяльны беларускі райцэнтр, 
які мае дзве цікавыя дамінанты: Троіцкі касцёл і кляштар кар-
мялітаў. А ўвесь дух Глыбокага, які сфарміраваўся ў 20-я, 30-я 
гады мінулага стагоддзя, канчаткова знішчаны. І ніколі Глыбо-
кае не стане іскрынкай для турыстаў, бо з гэтага гарадка сы-
шоў дух. Прычын вельмі шмат, як і шмат вінаватых. Галоўнае 
– гэта імкненне нашых чыноўнікаў да “красівасці” ў іх разумен-
ні. Дзякуючы ім зараз у нас пануе стыль “аграгламур”. Якія ў 
Глыбокім непапраўныя крокі зроблены? Гэта, па-першае, це-
пларэабілітацыя будынка гісторыка-краязнаўчага музея: бу-
дынак канца ХІХ стагоддзя (цаглянае дойлідства) “апранулі” ў 
“тэрмафутра”, але ж не было ні адной прапановы з боку глыба-
чан, каб дзяржава ўзяла гэты аб’ект як помнік архітэктуры пад 
сваю ахову. Яшчэ была зруйнавана міква другой паловы ХІХ 
стагоддзя, габрэйская рытуальная лазня на тэрыторыі двара 
былой сінагогі. І на паўднёвым беразе Кагальнага возера быў 
зруйнаваны, літаральна тыдзень назад, цагляны млын. Але ж, 
з іншага боку, чыноўнікі не парушылі закон у Глыбокім, бо тыя 
змены з гістарычнымі будынкамі і тэрыторыямі, тыя руйнаван-
ні былі здзейснены ў межах дзеючага заканадаўства.

 
СЯРГЕй хАРэўСКі, мАСТАцТВАЗНАўцА: 

“браК Густу – мінімум турыстаў”.
– У глыбоцкім выпадку мы сутыкаемся з элементарным 

бракам густу, што вельмі негатыўна ўплывае на прыцягаль-
насць гэтага горада для турыстаў. Помнікі ўсе статычныя. 
Не бачна там ні задумы, ні асабістага пачуцця. Гэта мне на-
гадвае савецкія часы, калі ставіліся бюсты невядома каму і з 
аднолькавым энтузіязмам ляпілі Кіравых і Калініных. Ніякіх 
асаблівых пачуццяў гэтыя помнікі не выклікалі. Мы ў чар-
говы раз наступаем на адны і тыя ж “дажынкавыя” граблі. 
Не было ніякага грамадскага абмеркавання. Атрымалася 
няўдала. Але, безумоўна, гэта не самы горшы прыклад. І, 
бясспрэчна, гэта ў тысячу разоў лепш за крываногага Лені-
на. Але ў такім выпадку трэба выдаваць буклецікі, каб людзі 
маглі даведацца, хто гэта. Што “дзядзька ў футры” – выдатны 
тонкі мастак-графік, самотны чалавек, які не крывіў душой, 
не паддаваўся на спакусы і ў рэшце рэшт памёр ад голаду. 
Ці бачым мы вобраз аскета і летуценніка? Не. Я ўжо не кажу 
пра ўсіх астатніх. 

АпыТАННЕ пРАВёў ЗміцЕР ЗЯЗЮЛЯ

ці сТаНе глыбокае  
ТурысТыЧНым раем?

Планаў “Громадьё”
Дзень беларускага пісьменства дапаможа Глыбокаму 

стаць значным турыстычным цэнтрам Віцебшчыны і ўсёй 
краіны. Такое меркаванне выказаў днямі старшыня на-
цыянальнага арганізацыйнага камітэта па падрыхтоўцы 
і правядзенні Дня пісьменства намеснік прэм’ер-міністра 
Беларусі Анатоль Тозік.

 дА ВЕдАмА 

Пасля нядаўна правед-
зенага дня беларускага 
пісьменства ў невялічкім 
Глыбокім нарадзіліся 
чарговыя грандыёзныя 
планы па ўсталяванні чар-
говай турыстычнай мекі. 
наколькі рэальныя гэтыя 
планы, разбіралася “тут і 
цяпер”. 

У  нас  прыблізна  такое  бачанне  турызму
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сабатаж,  
адным словам

Я нездарма засяродзіў 
увагу на пасадах кандыда-
таў на адстаўку. Большасць з 
іх — дзяржаўныя чыноўнікі, 
якія маюць вельмі аддаленае 
дачыненне да відаў спорту, 
якімі кіруюць. Нядзіўна, што 
вынікі атрымаліся нездаваль-
няючыя.

Цікава, што, нягледзячы 
на няўдалы выступ барцоў, 
кіраўніцтва адпаведнай федэ-
рацыі пад раздачу не патра-
піла. Чаму? Адказ на гэтае 
пытанне вельмі просты: стар-
шыня федэрацыі — набліжа-
ны да Аляксандра Лукашэнкі 
алігарх Юрый Чыж.

Фактычна чыноўнікі, якія 
кіруюць адпаведнымі спар-
тыўнымі федэрацыямі, занялі 
такую пазіцыю: мы забяспе-
чылі спартоўцаў і трэнераў 
усім неабходным, а яны не 
выканалі пастаўленую зада-
чу. Таму, маўляў, і адказваць 
павінны выканаўцы. Качан на-
огул заявіў:

— Некоторые спортсмены 
сознательно показывали пло-
хой результат. Причины уста-
навливаются.

Сабатаж, адным словам. 
Мусіць, гэтыя шкоднікі хацелі 

падарваць імідж “моцнай і 
квітнеючай” Беларусі.

Насамрэч, на пасяджэнні 
гучалі і больш адэкватныя тлу-
мачэнні няўдач. Напрыклад, 
высветлілася, што лёгкаатле-
ты рыхтаваліся да Алімпіяды 
па тэхналогіях… 1979 года. 
Раварысты праз недахоп 
грошай не маглі засяліцца ў 
гатэль. Гімнасты сыходзяць у 
цырк, бо там больш высокія 
заробкі. І гэтак далей.

Такім чынам, ці то сродкаў, 
якія выдзяляе дзяржава, мала, 
ці то яны размяркоўваюцца 

нерацыянальна. І паколькі, як 
адзначыў сам Качан, прабле-
мы існуюць практычна ва ўсіх 
відах спорту, то размова павін-
на ісці не столькі пра недахо-
пы канкрэтных выканаўцаў, 
колькі пра заганы сістэмы.

Але, ратуючы свае паса-
ды, чыноўнікі замоўчваюць 
найвялікшую праблему. Гэта 
і ёсць сапраўдныя мана і са-
батаж, наступствы якіх мы 
пабачым на наступных Алім-
піядах — у Сочы і Рыа-дэ-Жа-
нейра.

ВАЛЯНціН Сыч

“свЯдома дрэННыЯ” 
выНікі Нашых алімПійцаў

Заканчэнне. Пачатак  на  
стар. 1

у параўнанні з суседскімі, 
нашы чынушы – крутыя 
“аўтамабілісты”. 

Байнэт ускалыхнула звест-
ка пра непамерныя амбіцыі 
старшыні Ельскага райвыкан-
кама Гомельскай вобласці. 
Райвыканкам абвесціў тэндар 
на закупку аўтамабіля для 
свайго начальніка.

Тэндарная аб’ява з’явілася 
на сайце Goszakupki.by. 
Купіць хочуць Touareg V6 TDI 
Tiptronic або яго аналаг, ру-
хавік — 3.0 V6 TDI, 150 кВт / 204 
л.з., каробка перадач — 8-сту-
пеньчатая AT, колер — чорны 
перламутр. За такі аўтамабіль 
Ельскі райвыканкам гатоў вы-
класці 587 100 000 беларускіх 
рублёў. «Відавочна, старшыні 
надакучыла ездзіць на рова-
ры», — кпіць Байнэт.

Галоўнае – ні ў чым 
сабе не адмаўляць

Наогул, нашы чыноўнікі 
сабе ні ў чым не адмаўляюць. 
Не так даўно ў аддзеле про-
дажаў «Аўтасалон — AV» афі-
цыйнага прадстаўніка «Аўдзі» 
ў Беларусі адзначылі, што па 
дзяржзакупках актыўна пра-
давалася AUDI А4. «Кошт ад-
носна прывабны — 23 тысячы 
еўра», — казалі ў аўтасалоне.

У «Таёта Цэнтр Мінск» рас-
павялі, што папулярнасцю ў 
дзяржструктур карыстаюцца 
далёка не самыя танныя мар-
кі: «У нас купляюць прэзідэнц-
кія гаражы. Дзяржструктуры 
часта набываюць у нас аўта-
мабілі. Гэта ў асноўным Camry, 
Land Cruiser 150, Land Cruiser 
200. Але цяпер, у 2011—2012 
гадах, тэндэнцыя такая: больш 
купляюць юрыдычныя асо-
бы. Таму каля дзяржустаноў 
можна ўбачыць аўтамабілі 
дырэктараў пэўных прадпры-
емстваў». Сярэдні кошт на 
Camry — 40 тысяч долараў. 
Можна і за 60 тысяч купіць, у 
лепшай камплектацыі. Новы 
Land Cruiser каштуе 100 ты-
сяч. На Toyota Camry ездзіць 

міністр культуры Павел Ла-
тушка, а Land Cruiser быў заў-
важаны каля Нацыянальнага 
прэс-цэнтра падчас прэс-кан-
ферэнцыі намесніка прэм’ер-
міністра Анатоля Калініна.

Купляюць чыноўнікі і «мер-
сэдэсы». У афіцыйным прад-
стаўніцтве аўтамабільнай 
кампаніі “Мерсэдэс бэнц” ў 
Мінску гэты факт пацвярджа-
юць, аднак падрабязнасці рас-
крываць не сталі.

А вось «фальксваген» бела-
рускія чыноўнікі не любяць. 
Чамусьці набываюцца машы-
ны гэтай маркі толькі самога 
нізкага ўзроўню. Міністраў у 
такіх не возяць.

Цікава, а на чым ездзяць 
суседзі?

ЛіТВА: 

Крызіс ПрэзідэнцКаГа 
Гаража

У гаражы прэзідэнцкага 
палаца Літвы — 15 легкавых 
аўто. З іх адзін возіць экс-
прэзідэнта Валдаса Адамкуса. 
Цяперашні прэзідэнт Літвы 
Даля Грыбаўскайтэ нядаўна 
перасела ў лімузін Дэпарта-
мента аховы кіраўніцтва.

Між тым прадстаўніцкія 
аўтамабілі прэзідэнцкі га-
раж не закупляе. Прэзідэнцкі 
палац абвясціў конкурс на 
арэнду аўтамабіляў з вадзі-
целямі.

У аб’яве сказана, што па-
трэбны «лімузіны з трымаль-
нікам для сцяжка з правага 
боку», а таксама «вялікія 
прэстыжныя легкавыя аўта-
мабілі». «Дамова аб арэндзе 
машын патрэбен для таго, каб 
у выпадку неабходнасці не 
давялося ў спешцы шукаць 
пастаўшчыка паслуг», — ска-
заў прадстаўнік прэзідэнцкага 
палаца.

Па словах чыноўнікаў, ні 
адзін з саветнікаў прэзідэнта 
не мае “свайго” службова-
га аўтамабіля”. Акрамя таго, 
прэзідэнцкі палац інфарма-
ваў, што ў яго распараджэнні 
знаходзяцца толькі 6 кіроўцаў 
легкавых машын і 2 «кіроўцы-
трактарысты».

ЧыНушы Як “аўТакрэзы” 

Заканчэнне  на  стар. 4

Вось якія аўтамабілі выбіраюць далёка не самыя буйныя чы-
ноўнікі



4 06.09.12-12.09.12 г. www.svabodaby.net
Соцыум

РАСіЯ: 

стаўКа на сваё
У 2011 годзе адміністра-

цыі розных расійскіх гарадоў 
і ўправы раёнаў аб’яўлялі 
конкурсы на набыццё аўта-
мабіляў Ford Mondeo, UAZ 
Patriot, Chevrolet Niva і нават 
Lada-2107.

У пачатку 2011 года боль-
шасць дзяржаўных ведамст-
ваў Расіі адмовілася ад на-
быцця дарагіх аўтамабіляў на 
карысць іх арэнды. Калі ў 2010 
годзе напракат бралі ўсяго 
20—30% машын, то ў 2011 год-
зе гэты паказчык павялічыўся 
да 70%. Найбуйнейшым аран-
датарам стаў Пенсіённы фонд, 
які атрымаў у часовае кары-
станне 47 аўтамабіляў.

Пры гэтым гучала прапа-
нова перасадзіць расійскіх 
чыноўнікаў на асабістыя аўта-
мабілі. Утрыманне службовага 
аўтамабіля сярэдняга класа 
з улікам жыццёвага цыкла 
машыны, эксплуатацыйных 
выдаткаў, зарплаты кіроўцаў 
абыходзіцца міністэрствам і 
ведамствам у сярэднім у 100 
тысяч рублёў у месяц. На дум-
ку ініцыятараў гэтага закона-
праекта, калі згаданую суму 
нават часткова выкарыстоўва-
ць на персанальную прыбаўку 
да зарплаты або заахвочванне 
чыноўнікаў, то многія з цікава-
сцю ўспрымуць скарачэнне 
ведамаснага аўтапарка.

УКРАіНА: 

абмежаванне на КуПлю
Ва Украіне — адзін з самых 

вялікіх «чынавенскіх гара-
жоў». Колькасць службовых 
аўтамабіляў для чыноўнікаў 
складае тут каля 7 тысяч. Гэта 
ледзь ці не самы вялікі чына-
венскі аўтапарк у Еўропе.

Чыноўніцкія целы там 
да гэтага часу возяць прад-
стаўнічыя аўтамабілі. Напры-
клад, работнікаў апарату Вяр-
хоўнай Рады — службовыя 
«опелі» і «шкоды», дэпутатаў 
— прадстаўнічыя «таёта-ка-
мры». На службе ў Вярхоўнай 
Радзе ёсць нямала «мерсэдэ-
саў», але там запэўніваюць, 

што набывалі іх вельмі даўно. 
Нават спікер Уладзімір Літвін, 
кажуць, ездзіць на «мерсэдэ-
се», які перайшоў да яго ад 
папярэднікаў. На машыну па-
пярэднікаў перасеў і прэм’ер 
Мікалай Азараў.

Уся справа ў тым, што 
ўкраінскім дзяржустановам 
забаранілі набываць дарагія 
машыны: урад прадоўжыў да 
2014 года дзеянне пастановы 
аб эканоміі бюджэтных срод-
каў, якая, у прыватнасці, заба-
раняе чыноўнікам купляць за 
кошт казны дарагія аўтамабілі. 
Нават чыноўнікаў Адміністра-
цыі прэзідэнта перасадзілі на 
бюджэтныя «шкоды актавія».

Абмежаванні на набыц-
цё ўкраінскімі чыноўнікамі 
дарагіх аўтамабіляў былі 
ўведзены яшчэ ў 2001 год-
зе (іх увёў тагачасны першы 
віцэ-прэм’ер Юры Еханураў). 
Віктар Януковіч, у другі раз 
стаўшы прэм’ерам у 2006 
годзе, гэтыя абмежаванні 
зняў. У лістападзе 2008-га, у 
пачатку фінансавага крызісу, 
урад Юліі Цімашэнка наогул 
забараніў дзяржслужачым 
купляць службовыя машыны. 
Зрэшты, міністрам не сталі 

забараняць выкарыстанне 
ўжо набытых іншамарак, таму 
сама Цімашэнка ездзіла на 
Мercedes-600.

поЛьшчА: 

Прыярытэт роварам
У Польшчы чыноўнікаў 

перасаджваюць на ровары. 
Прычым ініцыятыва зыходзіць 
ад мясцовых улад. Напрыклад, 
у Гдыні мэрыя закупіла ровары 
для сваіх супрацоўнікаў. Ёсць і 
заахвочванне: прыедзеш на 
працу на ровары — атрыма-
еш у падарунак бутэрброд ці 
квіткі ў кіно.

За апошнія гады колькасць 
веласіпедыстаў у Польшчы па-
вялічылася ў разы. Ездзіць на 
ровары стала модна.

ЛАТВіЯ: 

аўтамабілямі не Кары-
стаюцца

Бюро па барацьбе і пра-
духіленні карупцыі Латвіі 
адзначае, што службовую 
машыну наогул нельга вы-
карыстоўваць для асабістых 
патрэб. Гэта прадугледжваю-
ць адпаведныя правілы. У іх, 

дарэчы, агаворана, якія служ-
бовыя асобы маюць права 
ездзіць на машыне дадому.

Але і гэтым чыноўнікам 
даводзіцца несалодка. Калі 
службовая асоба выкарыстоў-
вае службовую машыну для 
паездак з дома на працу і на-
зад, то за гэта трэба плаціць 
падатак. Некаторыя міністры 
ўжо са студзеня гэтага года 
пачалі плаціць за карыстанне 
службовым аўто.

Вось і пыляцца ў гаражы 
Міністэрства культуры адра-
зу два аўтамабілі 2009 года 
выпуску — Volvo S40 і Toyota 
Avensis, а ў Міністэрстве ўну-
траных спраў — такі ж «нуля-
вы» Volkswagen Passat. Аказа-
лася, што самы вялікі аўтапарк 
у Міністэрства замежных 
спраў — звыш ста адзінак 
тэхнікі, пераважна 3-4-гадо-
вай даўніны, хоць ёсць і зусім 
новыя экспанаты, напрыклад, 
Volvo S80 2008 года выпуску 
і Mercedes-Benz E200 таго ж 
года.

а на чым ездзілі  
ПаПярэдніКі?

Былы міністр абароны Бе-
ларусі Павел Казлоўскі ездзіў 
на «Волзе».

Былы кіраўнік Беларусі 
Станіслаў Шушкевіч змяніў 
некалькі службовых машын. 
«Спачатку я ездзіў на «Волзе». 
Потым мне далі «членавоз» — 
«Зіл-117». Я на ім ездзіў толькі 
тры разы, прымаць у паслоў 
даверчыя граматы. Нават у 
Віскулі я ездзіў не на ім — мой 
“Зіл” тады завозіў у Віскулі 
Ельцына і Кучму. Потым Савет 
Міністраў закупіў патрыма-
ныя «мерсэдэсы» (былі такія 
доўгія машыны), а пасля ўжо 
15 новых «мерсэдэсаў», якімі я 
амаль не карыстаўся. Але 90% 
часу мяне вазіла «Волга», — 
запэўнівае Шушкевіч.

Больш пашанцавала бы-
лому старшыні Нацбанка 
Станіславу Багданкевічу. «Па 
Мінску я ездзіў на «Возге», 
але была ў мяне машына і 
прадстаўнічага класа — ці то 
«БМВ», ці то «Мерсэдэс». Да іх 
дадаваліся два кіроўцы. Гэта 
быў стандарт для кіраўніка 
Нацбанка яшчэ з савецкіх ча-
соў», — сказаў Багданкевіч.

СЯРГЕй Коўш

ЧыНушы Як “аўТакрэзы”
Заканчэнне. Пачатак  на  
стар. 1

Эканаміст Сяргей Чалы прапаноўвае прапісаць правілы 
таго, што можа дазволіць сабе чыноўнік:

–Увогуле, скандалы ўзнікаюць таму, што ў нас няма правіл, у 
якіх прапісана, на якой машыне можа ездзіць чыноўнік. Усё за-
лежыць ад ступені нахабства чыноўнікоў: яны толькі здагадва-
юцца аб планцы ў тратах на сябе дзяржаўных сродкаў.

Я думаю, варта прапісаць узровень трат дзяржаўных срод-
каў на добрыя машыны і іншыя прадметы раскошы для чы-
ноўнікаў рознага ўзроўню. Тады і скандалаў не будзе, і каруп-
цыйных спраў стане менш.

 мЕРКАВАННЕ

Апетыты асобных “вертыкальшчыкаў” толькі растуць
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жахлівыя навіны аб 
тым, што хутка надыдзе 
крах той ці іншай 
сусветнай валюты, 
выводзяць з раўнавагі 
звычайных беларускіх 
спажыўцоў. ці трэба 
рэагаваць на гэтыя 
навіны, разбіралася з 
дапамогай экспертаў 
“тут і цяпер”. 

з ПанталыКу збіваюць 
нават эКсПертаў

Не праходзіць і тыдня, каб 
па ўсіх медыйных каналах 
не прагучала чарговае мер-
каванне эксперта, які прад-
вяшчае працяг, абвастрэнне 
альбо канец фінансавага 
крызісу ў Еўрасаюзе. Напры-
клад, кіраўнік Еўрапейскага 
фонда фінансавай стабіль-
насці Клаўс Рэглінг у інтэрв'ю 
германскаму штодзённіку 
“Шпігель” надоечы заявіў, 
што крызіс Еўразоны можа 
быць урэгуляваны цягам 
двух гадоў. Праўда, ён пад-
крэсліў, што гэта магчыма, 
калі закранутыя ім дзяржавы 
выканаюць свае бюджэтныя 
абавязацельствы.

Бясконцыя тэрміны і ўмо-
вы заканчэння крызісу збі-
ваюць з панталыку не толь-
кі звычайных спажыўцоў, 
але нават экспертаў. Разам 
з тым спецыялісты па аса-
бістых фінансах раяць не 
звяртаць увагі на дэпрэсіў-
ныя ці надта аптымістычныя 
навіны.

“Па-першае, наш спажы-
вец не мае ніякага дачынен-
ня да еўрапейскага фінан-
савага крызісу. Гэты крызіс 
закранае толькі асобныя 
краіны, у якіх ёсць прабле-
мы з дзяржаўнымі даўгавымі 
абавязацельствамі. Нашаму 
насельніцтву варта ўспры-
маць гэты крызіс проста як 
інфармацыю пра тое, што 
адбываецца ў іншых краінах. 

І наўрад ці трэба нават спра-
баваць рэагаваць”, — кажа 
кіруючы партнёр Цэнтра 
фінансавых кансультацый 
кансультант па кіраванні 
прыватным капіталам і пар-
тфельнымі інвестыцыямі Лю-
боў Закрэўская.

Закрэўская нагадвае, што 
шматлікія аналітыкі сёння 
кажуць пра тое, што ёсць 
шанс развалу Еўразоны. Да-
вяраць гэтым выказванням 
ці не давяраць – гэта вельмі 
складанае пытанне, бо ніхто 
не ведае, на што зараз ары-
ентавацца. Але, тым не менш, 
за гэтым трэба сачыць, калі 
значная частка грошай чала-
века захоўваецца ў еўра.

“можна “гуляць” на 
некаторую частку 

грошай, на якую нашы 
грамадзяне здольныя 

рызыкнуць. але 
выйграць у гэтай гульні 

вельмі складана, бо 
спрэд* розніцы паміж 

купляй і продажам 
заўсёды існуе”.

Разам з тым наўрад ці ў 
непрафесіянала атрымаецца 
аператыўна зрэагаваць на 
нейкую падзею, таму варта 
зрабіць больш разнастай-
ным свой валютны кошык, 
то бок зберажэнні ў розных 
валютах. 

ГроШы – Гэта таК 
індывідуальна

Пытанне захавання сваіх 
сродкаў у розных валютах 
вельмі індывідуальнае. Люд-
зі часта збіраюць грошы не 
на завоблачныя далячыні, а 
дзеля канкрэтных фінансавых 
мэт: купля кватэры, машыны, 
падарожжа ў Еўропу, буйныя 
спажывецкія пакупкі. І вызна-
чаць прапорцыі ў валютным 
кошыку варта сыходзячы з 
тых фінансавых мэт, на якія 
збіраюцца сродкі. 

Калі вы збіраецеся ехаць у 
Еўропу альбо купляць неру-
хомасць у Балгарыі ці іншай 
еўрапейскай краіне, то частку 
зберажэнняў варта захоўва-
ць у еўра. Але калі гэта ку-
пля машыны (што ў Беларусі 
найчасцей ажыццяўляецца ў 
доларах), то лепш захоўваць 
большую частку грошай у аме-
рыканскай валюце.

Любоў Закрэўская ўказвае 
на тое, што расійскія рублі – 
гэта валюта, якая сёння схіль-
ная да ваганняў і дэвальвацыі. 
Таму, перад тым як перавод-
зіць свае зберажэнні ў рас-
ійскі рубель, варта добра па-
думаць.

Назіраючы за змяненнямі 
валют, якія то растуць, то па-
даюць у дачыненні да белару-
скага рубля, некаторыя бела-
русы намагаюцца атрымаць 
выгаду, прадаючы-купляючы 
долары ці еўра.

“Гульня ў абмен валюты – 
забава з абсалютна непрадка-
зальным вынікам. Адгадаць, 

як будзе змяняцца курс, тым 
больш беларускага рубля, на 
дадзены момант немагчыма. 
Можна “гуляць” на некато-
рую частку грошай, на якую 
нашы грамадзяне здольныя 
рызыкнуць. Але выйграць у 
гэтай гульні вельмі склада-
на, бо спрэд* розніцы паміж 
купляй і продажам заўсёды 
існуе. І нават калі курс мяняец-
ца, значна выйграць на гэтым 
складана, можна толькі пры 
вельмі моцных ваганнях. Такіх 
ваганняў я не назіраю”, — ад-
значыла Любоў Закрэўская.

адзін з самых 
выГадных — беларусКі 
рубель

Больш за тое, як гэта ні 
дзіўна, на дадзены момант і 
ў бліжэйшы час адзін з самых 
выгадных інструментаў для 
зберажэнняў — беларускі ру-
бель.

“Зараз дэпазіты ў белару-
скіх рублях нашмат больш 
выгадныя, чым уклады ў за-
межнай валюце. І калі зыход-
зіць з інфармацыі, якая была 
агучана на нядаўняй нарадзе 
ў прэзідэнта, на наступны год 
закладваецца невысокі курс 
долара, гэта значыць, што 
сітуацыя моцна не зменіцца”, 
— кажа старшыня праўлення 
Рэспубліканскага мікрафінан-
савага цэнтра Ігар Мікульчык.

На жаль, з-за слабога 
развіцця беларускага фінан-
савага рынку ў звычайных гра-
мадзян няма вялікага выбару 
фінансавых інструментаў. І 
дэпазіты застаюцца найлеп-
шым інструментам для збера-
жэнняў. 

Варта дадаць, што, выбіра-
ючы валюту для зберажэнняў, 
трэба памятаць, што ў суча-
сным свеце няма стабільнасці. 
Таму заўсёды неабходна быць 
гатовым да таго, што грошы 
могуць не толькі расці і павяліч-
вацца, але і памяншацца, і нават 
знікаць. Так што сачыце за наві-
намі, але не звяртайце ўвагі на 
апакаліптычныя прагнозы. Яны 
рэдка здзяйсняюцца.

міхАЛ ВЯЗыНСКі

Спрэд* (фінансы, ад 
англ. Spread - распаў-
сюджванне, павелічэнне) 
- рознасць паміж найлеп-
шымі цэнамі куплі (бід) і 
продажу (АСК) у адзін і той 
жа момант часу.

 дА ВЕдАмА

Як  “Плесці”  свой 
валюТНы  кошык

Пакуль наша грашовая адзінка ў плане укладаў цікавейшая за 
долар
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днямі прайшла навіна аб тым, што 
міністр культуры Павел латушка 
вось-вось атрымае новую пасаду 
і пяройдзе на дыпламатычную 
працу. зразумела, адразу 
пайшлі размовы пра “ролю 
гэтай асобы ў гісторыі”.

Меркаванні падзяліліся. 
Адны лічаць Паўла Латушку 
найлепшым міністрам культу-
ры ў гісторыі Беларусі, а дру-
гія настойваюць на тым, што 
ад іншых міністраў Латушка 
адзрозніваецца толькі тым, 
што гаворыць па-беларуску. І 
ўзгадваюць, што “чорныя спісы” 
забароненых творцаў як існавалі, 
так і існуюць. А Латушка робіць вы-
гляд, што быццам бы нічога пра іх не 
ведае…

“Тут і цяпер” пацікавілася ў некаторых 
дзеячаў культуры аб тым, як яны ацэньва-
юць ролю міністра Латушкі ў культурным 
жыцці краіны.

Пачалі за здароўе, а сКон-
чылі за сПачын?

Драматург Андрэй Курэйчык 
у свой час гучна выйшаў з Рэспу-
бліканскага грамадскага савета па 
справах культуры і мастацтва пры 
Савеце Міністраў, які быў ство-
раны па ініцыятыве Паўла Латуш-

кі. Падставай для скандалу паслужыла 
распаўсюджаная беларускімі блогерамі 
інфармацыя пра тое, што ў рэдакцыі афі-
цыйных СМІ прыйшла папера са спісам 
забароненых да згадвання "дзеячаў ма-
стацтва і творчых калектываў".

– Мне здаецца, Павел Паўлавіч про-
ста няўдачлівы чалавек, – выказвае сваё 
меркаванне вядомы сцэнарыст і драма-
тург. – Я падтрымліваю большасць з яго 
пачынанняў, але на этапе рэалізацыі 
яны чамусьці ператвараюцца ў супраць-
легласці. Выдатная была ідэя стварыць 
Савет па культуры і ўключыць туды як 
афіцыёзных, так і незалежных, нават 
апазіцыйных дзеячаў культуры; аргані-
заваць дыялог. Так усё прыгожа пачы-
налася, і дзе цяпер гэты савет? Чым ён 
займаецца?

Другое выдатнае пачынанне – рэ-
стаўрацыя нашых помнікаў архітэктуры. 
І на што зараз падобны Нясвіжскі замак 
са шклопакетамі і "турэцкім еўрарамон-
там"?

А тое, што зрабілі з Купалаўскім тэа-

трам – злачынства супраць гісторыі! Яго 
як аб'ект архітэктуры проста знішчылі.

Выдатнае пачынанне – сумленна і па 
конкурсе размяркоўваць дзяржаўныя 

грошы на кіно, стварыць клас бела-
рускіх кінапрадзюсараў, рабіць 

сучаснае кіно пра сучасную Бе-
ларусь на беларускай мове. Із-

ноў усё наадварот! Усе грошы 
аддаюць "Беларусьфільму" і іх 
партнёрам з Расіі – фактычна 
на расійскае кіно. Прычым 
члены журы адкрыта кажуць, 
што вынік падтасаваны. І гэ-
так далей...

Вялікая колькасць цудоў-
ных пачынанняў паварочва-

ецца прафанацыяй. Чаму? Маё 
меркаванне: Паўлу Паўлавічу 

проста не шанцуе...

атаШэ Па Культуры і 
міністр – розныя Паняцці

Паэт і палітык Уладзімір Някляеў 
лічыць, што Латушка проста выконвае 
ролю аташэ па культуры ў дзяржаўнай 
установе Аляксандра Лукашэнкі.

– Нешта ён, канечне, робіць, 
у тым ліку па-беларуску гаво-
рыць. На сённяшні дзень гэта, 

як ні дзіўна, таксама праца, – 
усміхаецца Уладзімір Пракопавіч. 

– Але асноўная праца міністра 
культуры – змяніць канцэпцыю, 

дзяржаўны падыход да нацыя-
нальнай культуры, яе развіцця, 

перспектыў. На мой погляд, гэты 
падыход за той час, што Латушка 

знаходзіцца на пасадзе міністра, не 
змяніўся. А эпізадычныя праяўленні 
беларускасці на нейкіх выставах, ім-
прэзах, канцэртах былі і да Латушкі, і 
застануцца пасля яго. Трасенне льня-
нымі спадніцамі з вышыванкай, “Ля-
воніха”, воклічы на “Славянскім база-
ры” – гэта ўсё было і будзе, але гэта не 
галоўнае. Насамрэч беларуская куль-
тура больш глыбокая…

Мне падаецца, што Латушка нават і не 
міністр, ён проста выконвае ролю аташэ 
па культуры ў дзяржаўнай установе Аляк-
сандра Лукашэнкі.

Дарэчы, Някляеў ніколі не сустракаў-
ся з Латушкам-міністрам. “Не меў гонару 
быць запрошаным на такую сустрэчу”, – 
кажа ён.

ідзі ты на… ШэКсПіра!
Вядомы беларускі пісьменнік і ма-

стак Адам Глобус асабіста сустракаўся з 
міністрам Паўлам Латушкам.

– Была вельмі прыемная гутарка, – 
дзеліцца ўражаннямі творца. – І мне пада-
ецца, што з усіх міністраў, якія ў нас былі, 

шТо можа ПакіНуць ПаслЯ 

Павел Паўлавіч Латушка (нарад-
зіўся 10 лютага 1973 г. у Мінску) - бе-
ларускі дзяржаўны дзеяч, дыпламат.

У 1995 годзе скончыў Беларускі 
дзяржаўны універсітэт. У 1996 годзе 
скончыў Мінскі дзяржаўны лінгві-
стычны універсітэт.

У 1995-1996 гг. быў аташэ дагавор-
на-прававога ўпраўлення Міністэрст-
ва замежных спраў Рэспублікі Бела-
русь. У 1996-2000 гг. займаў пасады 
віцэ-консула, консула генеральнага 
консульства Беларусі ў Беластоку 
(Польшча).

У 2000-2002 гг. - Начальнік 
упраўлення інфармацыі - прэс-са-
кратар МЗС Беларусі. У 2002-2008 гг. 
- Надзвычайны і Паўнамоцны Пасол 
Рэспублікі Беларусь у Польшчы.

З чэрвеня 2009 года - Міністр куль-
туры Рэспублікі Беларусь.

 дА ВЕдАмА
Нацкультура ўспрымаецца больш як 

нешта дэкаратыўнае
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гэты найлепшы. Так склалася, што нашы 
міністры мала ўплываюць на сітуацыю. І 
пытанне, якое мы задалі міністру падчас 
сустрэчы, засталося нявырашаным. Мы 
з кампазітарам Воранавым (ён скончыў 
нашу кансерваторыю, жыве цяпер у Кёль-
не) хацелі напісаць оперу для Опернага 
тэатра. І нам паабяцалі, што будуць сад-
зейнічаць. Аднак пакуль што вырашылі 
ставіць Смольскага…

– Але пры гэтым, напрыклад, у тым 
жа Музычным тэатры, кажуць, што 
няма аўтараў, якія могуць прапана-
ваць годныя творы, напісаць лібрэта. 
У некаторых іншых тэатрах таксама 
наракаюць на адсутнасць аўтараў і до-
брых п’ес…

– Калі мне артыст гаворыць, што няма 
п’ес, я кажу: “Ідзі ты на Шэкспіра!”, – ад-
казвае Глобус. – П’есы заўсёды ёсць, а 

калі людзі не ходзяць у тэатр, то гэта 
залежыць ад тэатра. А ў нас адбываецца 
так: зрабілі рамонт – схадзілі ў тэатр, па-
глядзелі на рамонт. Такі час, калі ў тэатр 
усе ходзяць паглядзець менавіта на ра-
монт.

І рамонты, трэба сказаць, ідуць. І ў му-
зеях у нас галоўнае банкеткі… Час мэблі. 
Ёсць час карцін, творчасці, а ёсць час, калі 

ўся культура звялася да банкетак, банке-
таў і мэблі.

Але ў мяне вялікіх прэтэнзій да Ла-
тушкі няма. Наадварот, я кажу, што гэта 
міністр, які прымаў, выслухоўваў, а гэта 
таксама важна – каб цябе хоць паслухалі. 
Таму адмоўных эмоцый ён у мяне ніколі 
не выклікаў. Я Латушку ведаў яшчэ да 
таго, як ён стаў міністрам…

– Апошнім часам у кулуарах ідзе пага-
лоска, што Латушка, які яшчэ літаральна 
тыдзень таму знаходзіўся ў адпачынку, 
вось-вось атрымае новую пасаду і накіру-
ецца на дыпламатычную працу ў Фран-
цыю. 

– Ведаеце, усе міністры сыходзяць, – 
тлумачыць ён простыя ісціны. – Гэта так-
сама добра. Я люблю, калі адбываецца 
ратацыя чыноўнікаў: папрацаваў – дай 
другому папрацаваць, пакрасаваўся – 
дай другому пакрасавацца. Гэта нармаль-
на…

назваўся Груздом...
Кінарэжысёр і кандыдат у дэпутаты 

Юры Хашчавацкі лічыць, што немагчы-
ма ацаніць эфектыўнасць работы Паўла 
Латушкі.

– Вось кіньце, напрыклад, выдатнага 
плыўца Фелпса ў басейн з акуламі, – па-
пулярна тлумачыць Юрый Іосіфавіч. – І 
паглядзіце, ці праплыве ён 50 ці 100 ме-
траў? Так і ў нас: сёння мы маем справу не 
з міністрам культуры, а з Сістэмай. І роля 
асобы, нейкія асабістыя якасці Латушкі – 
гэта ўсяго толькі 0,01 працэнта. Ён працуе 
ў жорсткіх рамках выбудаванай Сістэмы, 
таму немагчыма казаць пра тое, добры ён 
міністр ці не. Калі ён не захоча падпарад-
коўвацца загадам і патрабаванням, то яго 
проста не будзе на гэтай або любой іншай 
высокай пасадзе...

мАРыНА міТ

вось што сказаў карэспандэнтам 
“тут і цяпер” пра магчымыя на-
ступствы кіравання новага (старо-
га) амерыканскага прэзідэнта  для 
беларускай эканомікі дырэктар па 
даследаваннях Га «дыскусійна-
аналітычная супольнасць “лібе-
ральны клуб» яўген Прэйгерман.

— Які з двух кандыдатаў у прэзідэн-
ты ЗША выглядае найбольш зручным 
для беларускай эканомікі? 

— Я думаю, што вялікай розніцы няма. 
Міт Ромні, канечне, будзе больш крытыч-
ны ў выказваннях. Барак Абама за ўвесь 
час свайго прэзідэнцтва не так часта і ўз-
гадваў пра Беларусь. У час Джорджа Буша 
малодшага было больш крытычных заўваг 
наконт Беларусі. Але паўтаруся, што ёсць 
закон, які рэгулюе нашы эканамічныя ад-
носіны, і я не думаю, што ён будзе пера-
гледжаны якой-небудзь з адміністрацый.

— У выпадку ўзмацнення націску на 
бізнес у Беларусі ці змогуць ЗША пры 
Міце Ромні даць магчымасць весці біз-
нес у Амерыцы? Ці паедуць туды бела-
рускія прадпрымальнікі?

— Цяжка сказаць. Для многіх людзей, 
якія вывозяць свой бізнес з Беларусі 
(хаця я думаю, што большасць з іх ужо 
з'ехалі), найбольш зручна ехаць у краі-
ны-суседзі. У мінулым годзе губернатар 
Смаленскай вобласці публічна дзякаваў 
беларускаму народу за тое, што больш за 
палову бюджэту вобласці ўтваралася за 
кошт беларускіх прадпрымальнікаў. Таму 
прадпрымальнікі будуць з'язджаць у Рас-
ію ці Украіну, магчыма, у Польшчу (крыху 
ў меншай ступені). У ЗША едуць адзінкі, 
бо трэба валодаць мовай, працаваць у 
новых умовах. Таму гэтае пытанне не вар-
тае сур'ёзнага разгляду.

Эканамічныя стасункі Беларусі і ЗША 
цягам апошніх 10 гадоў моцна цярпяць 
ад палітычнага канфлікту паміж дзвюма 
краінамі. Злучаныя Штаты ўвялі санкцыі ў 
дачыненні да нафтахімічных прадпрыем-
стваў Беларусі — ААТ «Лакафарба», ААТ 
«Полацк-Шкловалакно», ААТ «Нафтан», 
ААТ «Гродна-Азот», ААТ «Белшына», ААТ 
«Гродна Хімвалакно». Амерыканскім эка-
намічным суб'ектам забаронена мець кан-
такты з гэтымі прадпрыемствамі, а таксама 
з некаторымі невялікімі беларускімі банка-
мі, якія падазраюцца ў адмыванні грошай.

міхАЛ ВЯЗыНСКі

Працяг тэмы на стар. 8

ПрадПрымаль-
Нікі будуць 
з’Язджаць  
Не ў шТаТы

сЯбе лаТушка

“сёння мы маем справу не з 
міністрам культуры, а з сістэмай. 

і роля асобы, нейкія асабістыя 
якасці латушкі – гэта ўсяго толькі 

0,01 працэнта. ён працуе ў жорсткіх 
рамках выбудаванай сістэмы, таму 
немагчыма казаць пра тое, добры 

ён міністр ці не”.

Якія кніжкі рэкламуюцца дзяржавай, такія і вынікі
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Заканчэнне. Пачатак  на  стар. 3

упершыню за цяперашнюю прэзі-
дэнцкую гонку ў злучаных Штатах 
амерыкі рэйтынгі прэзідэнта бара-
ка абамы і яго асноўнага суперніка 
міта ромні зраўняліся (па 45% 
кожны).

Наколькі могуць змяніцца бела-
руска-амерыканскія палітычныя ста-
сункі ў выпадку, калі новым гаспа-
даром Белага дома стане Ромні? На 
гэтыя дый іншыя пытанні адказвае 
вядомы палітычны аглядальнік Раман 
Якаўлеўскі.  

.—Адразу скажу, хутчэй за ўсё, нічо-
га кардынальнага ў адносінах да нашай 
краіны, хто б сёлета ні стаў прэзідэнтам 
ЗША, не адбудзецца. Мушу нагадаць, што 
нашы адносіны з гэтай краінай можна 
лічыць амаль замарожанымі. Яны прад-
стаўленыя, на вялікі жаль, часовымі па-
веранымі. Што ні ў якім выпадку нельга 
лічыць здавальняючым. Злучаныя Штаты 
з самага пачатку набыцця Беларуссю не-
залежнасці заўсёды займалі ў дносінах 
да яе вельмі прынцыповую  пазіцыю – за-
хаванне нашай незалежнасці, захаванне 
правоў чалавека, павага да грамадзян-
скай супольнасці і г.д. 

Было б вельмі наіўным лічыць, што, 
напрыклад, Міт Ромні нейкім чынам буд-
зе адыходзіць ад гэтай пазіцыі. 

– Магчыма, адбудзецца наадварот? 
Ці можна выключаць больш жорсткае 
стаўленне да Беларусі? Ромні ўжо неяк 
зрабіў вельмі недвухсэнсоўныя заявы 
ў бок Расіі. А на дадзены момант Бе-

ларусь з’яўляецца найбліжэйшым яе 
хаўруснікам…

– Шчыра кажучы, для Злучаных Шта-
таў Расія ўжо дастаткова даўно не ўяўляе 
сур’ёзнай сілы, з якой трэба лічыцца па 
ўсіх важных пытаннях. Еўрасаюз, Кітай, 
Індыя – вось краіны павышанай цікавас-
ці амерыканцаў. Толькі ў Кітай штогод з 
ЗША, па некаторых дадзеных, ідзе пад 40 
мільярдаў долараў інвестыцый.

Што ўжо гаварыць пра месца нашай 
краіны ў амерыканскай знешняй паліты-
цы….

Разам з тым, я б сапраўды не выключаў 
магчымасці больш жорсткага стаўлення 
новай амерыканскай адміністрацыі да 
беларускіх улад. Дазвольце нагадаць, 
упершыню за ўсю найноўшую гісторыю 
ЗША быў прыняты спецыяльны закон па 

Беларусі  – “Акт аб падтрымцы дэмакра-
тыі”. Адмяніць гэты закон вельмі склада-
на. Можна толькі прыпыніць. Але такіх 
намераў амерыканская адміністрацыя 
і блізка не выяўляе. Ёсць у гэтым законе 
важны пункт. Амерыканскі Кангрэс пра-
дастаўляе права выканаўчай уладзе за-
марожваць рахункі беларускіх замежных 
устаноў у ЗША дый іншых краінах. У свой 
час такім чынам былі замарожаныя ра-
хункі вядомага “Інфабанку”, які потым пе-
раўтварыўся ў “Трастбанк”. Амерыканцы 
вельмі пільна і неабыякава сочаць за сіту-
ацыяй з правамі чалавека ў нашай краі-
не, якая апошнім часам мянялася толькі 
ў горшы бок. Я перакананы, пры новым 
(альбо старым) амерыканскім прэзідэнце 
гэтая ўвага, як мінімум, не паменшыцца. 

ВіКТАР АЛЯшКЕВіч

ПаліТыка зша ў адНосіНах  
да беларусі Не сТаНе мЯгЧэй

Пачатак тэмы на стар. 7

Прэзідэнцкія выбары ў ЗША прой-
дуць 6 лістапада.

 дА ВЕдАмА

Абаме  прыйшоў  час  прыхаваць  сваю  знакамітую  ўсмешку


